
In de periode van 12 oktober tot 15 november 2016 is het voorstel tot wijziging van het Besluit ter 
consultatie aangeboden via www.internetconsultatie.nl. Het doel van de consultatie was om een 
reactie te verkrijgen van belanghebbenden op de wijziging, in het bijzonder met betrekking tot de 
handhaafbaarheid en de uitvoerbaarheid. In totaal zijn tijdens de consultatieperiode tien reacties 
binnengekomen. Daarvan zijn er vijf afkomstig van gemeenten, één van een 
kinderopvangorganisatie, twee van onderzoek- en adviesbureaus, één van een belangenorganisatie 
vanuit de kinderopvang en één van een belangenorganisatie van schoolbesturen in het primair 
onderwijs. De reacties uit de internetconsultatie laten zien dat de voorgestelde wijzigingen 
overwegend als handhaafbaar en uitvoerbaar worden beschouwd. In een aantal reacties wordt 
aangegeven dat verdere aanscherping gewenst is op bepaalde aspecten. Hieronder wordt op 
hoofdlijnen nader ingegaan op de uitkomst van de consultatie. 

Gevraagd werd om interactievaardigheden op te nemen als onderdeel van de kennis en 
vaardigheden waar opleidingen en bij- en nascholing op zijn gericht, zoals genoemd in artikel 4, 
tweede lid. Interactievaardigheden kunnen onderdeel zijn van de vaardigheden die van belang zijn 
voor het stimuleren van de ontwikkeling van het jonge kind (artikel 4, tweede lid, onder b). De 
afzonderlijke vaardigheden die daarvoor nodig zijn, zoals interactievaardigheden en het stimuleren 
van fantasierijk spel, worden niet apart benoemd. Daardoor sluit het artikel nieuwe inzichten op dit 
gebied niet uit. 

Tevens werd gevraagd waarom burgerschapsvaardigheden ontbreken in dit Besluit. Deze 
vaardigheden behoren niet primair tot het doel van ve. Ve is geen (vervroegd) onderwijs waarin 
deze vaardigheden behoren tot de kerndoelen. Dat neemt niet weg dat in sommige ve-
programma’s wel aandacht aan deze vaardigheden wordt besteed. Ook ontwikkelt SLO momenteel 
een ontwikkelkader voor peuters waarin aandacht wordt besteed aan burgerschapsvaardigheden. 
Dat biedt in de praktijk voldoende handvatten voor houders die hier aandacht aan willen besteden. 
 
Zorgen werden geuit over het effect van de verhoogde taaleis op het bereik van de doelgroep. Juist 
allochtone medewerkers zouden meer moeite hebben om te voldoen aan de hogere taaleis, terwijl 
juist deze medewerkers de doelgroep goed zouden bereiken. De nota van toelichting is zodanig 
aangepast dat meer wordt ingegaan op de noodzaak van deze eis in relatie tot het bereik. Uit 
ervaring met de grotere gemeenten, waar in het kader van de bestuursafspraken al is ingezet op 
verhoging van het taalniveau, blijkt dat juist deze medewerkers soms langer de tijd nodig hebben 
om het gewenste taalniveau te behalen. Daarom gaat de eis voor de kleinere gemeenten, waarvoor 
de taaleis 3F nieuw is, later in. Kleinere gemeenten worden tevens ondersteund met een 
ondersteuningstraject en met extra middelen. De verhoogde eis geldt echter voor alle 
beroepskrachten ve, gezien het belang van het creëren van een taalrijke leeromgeving. 

Gevraagd werd waarom geen minimumeis met betrekking tot schrijven (op het niveau 2F) is 
opgenomen. In de WKO is nu al geregeld dat pedagogisch medewerkers in de kinderopvang een 
diploma op mbo-3 niveau moeten hebben. Daarbij behoort taalniveau 2F. Het Besluit stelt nu 
aanvullende eisen aan Mondelinge Taalvaardigheid en Lezen, omdat deze vaardigheden bijdragen 
aan een rijke taalomgeving die jonge kinderen stimuleert in hun taalontwikkeling. 

In diverse reacties werd om verdere aanscherping van het Besluit gevraagd met betrekking tot het 
bewijs van scholing, bijvoorbeeld in de vorm van eindtermen. In deze toelichting is daarom 
uiteengezet waarom ervoor is gekozen om geen eindtermen op te nemen in dit Besluit. 

Eveneens bleek verdere aanscherping gewenst met betrekking tot het opleidingsplan, bijvoorbeeld 
het voorschrijven van een minimum aantal dagdelen scholing per jaar. Er is voor gekozen om geen 
nadere voorschriften zoals het aantal dagdelen scholing per jaar op te nemen. Dit zou namelijk het 
kunnen bieden van maatwerk belemmeren en past niet binnen de sturingsfilosofie van het Rijk. De 
verwachting is dat de voorgestelde maatregelen voldoende zijn om de kennis en vaardigheden op 
het gebied van ve binnen de instellingen te borgen. Mochten met het gewijzigde Besluit de 
beoogde effecten onvoldoende worden bereikt, dan kunnen aanvullende eisen worden gesteld aan 
het opleidingsplan. Naar aanleiding van de reactie is het besluit uitgebreid met de mogelijkheid hier 
in de toekomst regels aan te stellen. 



Uit de internetconsultatie bleek dat de onduidelijkheid met betrekking tot het toegestane type 
beroepskrachten op een ve-groep met de voorgestelde wijziging nog niet afdoende was opgelost. 
Als gevolg daarvan is het betreffende artikel verder aangescherpt. 

Verder werd aangegeven dat de kwaliteitsverhogende maatregelen zich slecht verhouden tot de 
bezuinigingen. Er is echter geen sprake van bezuinigingen. Er is sprake van een ramingsbijstelling 
op het gemeentelijke onderwijsachterstandenbudget (goab) en op de gewichtenregeling op 
scholen. De ramingsbijstelling hangt samen met twee autonome ontwikkelingen. Ten eerste neemt 
het aantal kinderen in het primair onderwijs af als gevolg van demografische ontwikkelingen. Ten 
tweede stijgt het opleidingsniveau van ouders. Hierdoor zijn er minder gewichtenkinderen en wordt 
het budget de komende jaren naar beneden bijgesteld. 

Er werd op gewezen dat het niet uitvoeren van het opleidingsplan vaak een gevolg is van het 
intrekken van subsidie door gemeenten. Echter, indien er geen subsidierelatie voor ve bestaat met 
de gemeente, is er geen sprake van ve in de zin van dit Besluit. Er hoeft in dat geval dan ook niet 
voldaan te worden aan de basisvoorwaarden zoals vastgelegd in dit Besluit. 

Gewaarschuwd werd voor de belemmerende werking van een dreigende teruggave van het 
voorschot op het bereik. Het bereik en de wijze van financiering vallen echter buiten dit Besluit. 

Gevraagd werd naar de rol van de databank effectieve interventies. Kennis van effectieve 
interventies is van belang om het ve-beleid goed vorm te kunnen geven. Een belangrijk onderdeel 
van de bestaande ondersteuningstrajecten voor gemeenten en houders is het met elkaar delen van 
goede voorbeelden, succesvolle werkwijzen en het verspreiden van kennis daarover. De 
aangekondigde innovatiecentra zullen hier ook een belangrijke rol in spelen. 

Gesteld werd dat alle pedagogisch medewerkers in vve zouden moeten worden geschoold. Dit valt 
echter buiten de reikwijdte van dit Besluit en het onderwijsachterstandenbeleid.


